

ဒုတိယအကြိမ်ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် (၁၄)ကြိမ်မြောက်ပုံမှန်အစည်းအဝေး တတိယနေ့ (၄.၄.၂၀၁၉) ရက်နေ့တွင် မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)၊ ပြည်နယ်လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်၊ ဦးသန်းဝင်း တင်သွင်းသည့် အရေးတကြီးအဆိုဆိုင်ရာဆောင်ရွက်ချက်များ

ဥက္ကဋ္ဌ။ အစီအစဉ် (၁၁) ဖြစ်ပါတယ်။ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ ခင်ဗျား။ မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးသန်းဝင်းက ယခုကျင်းပနေတဲ့ (၁၄)ကြိမ်မြောက် ပုံမှန်အစည်းအဝေးသို့ အရေးတကြီး အဆိုတစ်ရပ် တင်သွင်းခွင့်ပြုရန် တင်ပြလာပါတယ်။ ၂၀၁၃ခုနှစ်၊ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် ဆိုင်ရာနည်းဥပဒေ ၁၁၆ ပါပြဋ္ဌာန်းချက်အရလည်းကောင်း၊ နည်းဥပဒေ ၁၁၈ ပါ ကန့်သတ် ချက်များနှင့် နည်းဥပဒေ ၁၁၉ ပါ စည်းကမ်းချက်များနှင့်ညီပါက ပြည်နယ်လွှတ်တော် ဥက္ကဋ္ဌသည် အဆိုတင်သွင်းရန်ခွင့်ပြုနိုင်သည်ဟု ဖော်ပြထားသလို အရေးတကြီးကိစ္စရပ်ကို အဆိုတင်သွင်းခြင်းနှင့် ဆွေးနွေးခြင်းဆိုင်ရာနည်းဥပဒေ ၁၂၂(က) အရ အများပြည်သူနှင့် သက်ဆိုင်သော လောလောဆယ် အရေးတကြီးကိစ္စရပ်ကို ဆွေးနွေးရန် အဆိုတင်သွင်းခွင့် ပြုနိုင်သည်ဟု ပြဋ္ဌာန်းထားတာတွေ့ရှိရပါတယ်။ ယခုအချိန်မှာ တိုင်းဒေသကြီးနှင့် ပြည်နယ် တွေမှာ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေး လှုပ်ရှားဆောင်ရွက်မှုများကို ကျယ်ကျယ် ပြန့်ပြန့်တွေ့ရှိရသလို ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော် (၁၁)ကြိမ်မြောက် ပုံမှန်အစည်းအဝေးမှာ လည်းပဲ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များက လွှတ်တော်အစည်းအဝေး ရပ်နားသည့် အချိန် ကာလအထိ ဒီကိစ္စနှင့်စပ်လျဉ်းပြီး ဆွေးနွေးဆဲဖြစ်ပြီး ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်ကို ပြန်လည် ကျင်းပတဲ့အခါမှာ ထပ်မံဆွေးနွေး၍ လွှတ်တော်ရဲ့ အဆုံးအဖြတ်ရယူနိုင်ကြောင်း တွေ့ရှိရပါ တယ်။ ဒီဖြစ်စဉ်မှာ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၆၁ ပြင်ဆင်ရေးပါဝင်လာတဲ့အခါမှာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်များနဲ့ တိုက်ရိုက်သက်ဆိုင်တာ ဖြစ်တဲ့အတွက် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အသီးသီးရှိ ပြည်သူလူထုများရဲ့ ကိုယ်စားလှယ်များ ဖြစ်ကြတဲ့ ကျွန်တော်တို့ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များဟာ ရပ်တည်ချက်တစ်ခုကို မဏ္ဍိုင် ပြုပြီးတော့ ဖော်ပြသင့်တယ်လို့ ယူဆပါတယ်။ ဒါကြောင့် အခြေနေအချိန်ခါရဲ့ ပေးထားချက် အရ အဆိုရှင်က ယခုကျင်းပနေတဲ့ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် အစည်းအဝေးမှာ အရေးတကြီး အဆိုတစ်ရပ် တင်သွင်းလာခြင်းကို ခွင့်ပြုကြောင်း ကျွန်တော့်အနေနဲ့ လွှတ်တော်ကို အသိပေးပြောကြားလိုပါတယ်။ မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ပြည်နယ်လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် ဦးသန်းဝင်းတင်သွင်းသည့်အဆိုမှာ “ဥပဒေနှင့်အညီ တင်သွင်းထားသော

ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက် ကြိုဆိုကြောင်း” အဆိုဖြစ်ပါတယ်။ ယခု အဆိုရှင်က အဆိုတင်သွင်းဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

ဦးသန်းဝင်း၊ မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)။ အားလုံး မင်္ဂလာပါခင်ဗျား။

ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် (၁၄)ကြိမ်မြောက် ပုံမှန်အစည်းအဝေး (တတိယနေ့) ကို တက်ရောက်လာကြတဲ့ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီး၊ ဒုတိယလွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌ၊ ရှမ်းပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်နှင့် ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ဝင် ဝန်ကြီးများ၊ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၊ တပ်မတော်သားပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၊ လေ့လာသူများ အားလုံး မင်္ဂလာအပေါင်းနှင့် ပြည့်စုံပါစေကြောင်း ပထမဦးစွာ ဂါရဝပြုနှုတ်ခွန်းဆက်သ အပ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်ကတော့ ရှမ်းပြည်နယ်(အရှေ့ပိုင်း) မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ် အမှတ်(၁)မှ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးသန်းဝင်း ဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော် တင်သွင်းတဲ့ အဆိုကတော့ “ဥပဒေနှင့်အညီ တင်သွင်းထားသော ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေ(မူကြမ်း)အား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်ကြိုဆိုကြောင်း” အရေးတကြီးအဆိုဖြစ်ပါတယ်။

ပြည်ခိုင်ဖြိုးပါတီကိုယ်စားပြု ကျောင်းကုန်းမဲဆန္ဒနယ်က ပြည်သူ့လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် ဦးသိန်းထွန်းအပါအဝင် ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် (၁၄၃)ဦးက ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပုဒ်မ ၄၃၃၊ ပုဒ်မ ၄၃၅နှင့် ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်ဆိုင်ရာနည်းဥပဒေ ၁၃၃တို့အရ (၈-၂-၂၀၁၉)ရက်နေ့မှာ လက်မှတ်ရေးထိုးတင်သွင်းခဲ့သော ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ ဥပဒေကို ဒုတိယအကြိမ် ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေ(မူကြမ်း)နှင့်စပ်လျဉ်းပြီး ပြည်ထောင်စု လွှတ်တော်နာယက (၁၉-၂-၂၀၁၉)ရက်တွင် ကျင်းပသည့် ဒုတိယအကြိမ် ပြည်ထောင်စု လွှတ်တော် (၁၁)ကြိမ်မြောက် ပုံမှန်အစည်းအဝေးအဋ္ဌမနေ့မှာ ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်ကို အသိပေးတင်ပြခဲ့ပါတယ်။

အဆိုပါ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေကို ဒုတိယအကြိမ်ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းမှာ ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၆၁၊ ပုဒ်မခွဲ (ခ)၊ ပုဒ်မခွဲ(ခ)၏ ပုဒ်မခွဲငယ် (၁)နဲ့ (၂)၊ ပုဒ်မခွဲ(ဂ)(ဃ)(င)တို့အား အစားထိုးပြင်ဆင်ရန် တင်သွင်း ထားကြောင်း လေ့လာတွေ့ရှိရပါတယ်။ ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်ကြီးကျောင်းကုန်းမဲဆန္ဒနယ်က ပြည်သူ့လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးသိန်းထွန်း

တင်သွင်းခဲ့သည့် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေကို ဒုတိယအကြိမ် ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းကို လေ့လာရာမှာ ဖက်ဒရယ်၏ အနှစ်သာရတွေ ပေးစွမ်းနိုင်ကြောင်းကို တွေ့ရှိရပါတယ်။

ဒါ့အပြင် ကျွန်တော်တို့ တိုင်းရင်းသားဒေသ ပြည်သူများလိုလားတောင့်တနေတဲ့ ဒီမိုကရေစီနှင့် ဖက်ဒရယ်ကို အခြေခံသည့် ပြည်ထောင်စုစနစ်ကို ထိရောက်စွာ လက်တွေ့ ကျကျဖော်ဆောင်နိုင်ဖို့ သက်ဆိုင်ရာဒေသအလိုက် အနိုင်ရလွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များက တင်မြှောက်သူသည် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ် ဖြစ်လာမည်ကို တွေ့ရှိ ရပါတယ်။ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၆၁ အား ယခုတင်သွင်းသော ပြင်ဆင်ချက်အတိုင်း ပြင်ဆင်လိုက်မယ်ဆိုပါက တိုင်းဒေသကြီးများ၊ ပြည်နယ်များအတွက် လုပ်ပိုင်ခွင့်များ ပိုမိုရရှိမှာဖြစ်ပြီး ဗဟိုချုပ်ကိုင်မှုကို များစွာလျော့ချနိုင်မည် ဖြစ်ပါတယ်။ တည်ဆဲဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၁ (က)မှာ “နိုင်ငံတော်အချုပ်အခြာအာဏာ၏ ခက်မသုံးဖြာဖြစ်သည့် ဥပဒေပြုရေးအာဏာ၊ အုပ်ချုပ်ရေးအာဏာ၊ တရားစီရင်ရေးအာဏာတို့ကို တတ်နိုင်သမျှ ပိုင်းခြားသုံးစွဲခြင်းနှင့် အချင်းချင်းအပြန်အလှန်ထိန်းကျောင်းခြင်းတို့ ပြုသည်ဟုလည်းကောင်း၊ ပုဒ်မ ၁၁ (ခ)မှာ ထိုသို့ပိုင်းခြားထားသည့် နိုင်ငံတော်အာဏာ(၃)ရပ်ကို ပြည်ထောင်စု၊ တိုင်းဒေသကြီး၊ ပြည်နယ်နှင့် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရစီရင်စုများအား ခွဲဝေအပ်နှင်းသည်ဟု လည်းကောင်း” သတ်မှတ်ပြဋ္ဌာန်းထားရာ ယခုပြင်ဆင်သည့် ပုဒ်မ ၂၆၁ နှင့်လည်း ကိုက်ညီ ကြောင်း တွေ့ရှိရပါတယ်။

လက်ရှိအခြေခံဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၆၁ အရ ပြည်နယ်နှင့် တိုင်းဒေသကြီးဝန်ကြီးချုပ်များကို နိုင်ငံတော်သမ္မတက တိုက်ရိုက်ခန့်အပ်ပိုင်ခွင့် ရရှိနေခြင်းဖြစ်ရာ ပြည်ထောင်စုအစိုးရ ဖွဲ့စည်း ခွင့်ရသည့် အနိုင်ရပါတီက ဝန်ကြီးချုပ်ခန့်အပ်နိုင်သည့် အခွင့်အရေးအပြည့်အဝ ရနေတာကို လည်း တွေ့ရှိရတာ ဖြစ်ပါတယ်။ ထိုအချက်သည် ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု ပီပြင်စွာ ပေါ်ပေါက်ရေးအတွက် ကြီးမားသော အဟန့်အတားဖြစ်နေပါတယ်။ ပုဒ်မ ၂၆၁ကို ပြင်ဆင် လိုက်မယ်ဆိုရင် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး၊ ပြည်နယ်များအလိုက် အနိုင်ရဒေသခံ ပြည်သူ့ကိုယ်စားလှယ်များက ဝန်ကြီးချုပ်ခန့်အပ်ပိုင်ခွင့်ရရှိမည်ဖြစ်တဲ့အတွက် တိုင်းရင်းသား အခွင့်အရေး ပိုမိုရရှိရေးကို ထိရောက်အောင်မြင်စွာ ဖော်ဆောင်နိုင်မည်ကိုလည်း တွေ့ရှိရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ကျောင်းကုန်းမဲဆန္ဒနယ်၊ ပြည်သူ့လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးသိန်းထွန်း တင်သွင်းထားသည့် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပုဒ်မ ၂၆၁ ပြင်ဆင်ချက်(မူကြမ်း)ကို

ဥပဒေနှင့်အညီ အချိန်မီ အတည်ပြုဆောင်ရွက်နိုင်မှသာလျှင် တိုင်းရင်းသားအခွင့်အရေးများ အလျင်အမြန်ရရှိ ခံစားကြရမှာဖြစ်ပါတယ်။

ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၆၁ ပြင်ဆင်ချက်မူကြမ်းကို ဥပဒေနှင့်အညီ ဆက်လက် ဆောင်ရွက်မည်ဆိုပါက လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် (၇၅%)ကျော်က ထောက်ခံဆန္ဒပြုပြီး တိုင်းရင်းသားများလိုလားတောင့်တနေတဲ့ ဖက်ဒရယ်အနှစ်သာရ အခွင့်အရေးများ ထိရောက်စွာ ရရှိမည်ဖြစ်တဲ့အတွက်ကြောင့် “ဥပဒေနှင့်အညီ တင်သွင်းထားသော ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းအား ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်က ဂုဏ်ယူဝမ်း မြောက်ကြိုဆိုပါကြောင်း” အရေးတကြီးအဆိုကို တင်သွင်းအပ်ပါတယ်။ အားလုံးကို ကျေးဇူး တင်ပါတယ်။

**ဥက္ကဋ္ဌ။** အဆိုကို ထောက်ခံမည့် ကိုယ်စားလှယ် တင်ပြဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

**ဦးစိုင်းကျောက်၊ မိုင်းဖြတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)။** လေးစားအပ်ပါသော လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ပြည်နယ်လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် ဦးသန်းဝင်းရဲ့အရေးတကြီးအဆိုဟာ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပါ ပြင်ဆင်ရာမှာ အစီအစဉ်အတိုင်း စနစ်တကျဖြစ်တဲ့အပြင် ခေတ်ကာလနဲ့လည်း လိုက်လျောညီထွေပါတယ် လို့ ယူဆတဲ့အတွက် ကျွန်တော် ဦးစိုင်းကျောက်၊ မိုင်းဖြတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ် အမှတ်(၁)မှ ထောက်ခံအပ်ပါတယ်။ ကျေးဇူးတင်ပါတယ်ခင်ဗျား။

အရေးတကြီးအဆိုကို ပြည်နယ်လွှတ်တော်က လက်ခံဆွေးနွေးရန် မသင့်ကြောင်း ဆုံးဖြတ်ပါက ယင်းအရေးတကြီးအဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် မသင့်ကြောင်း ဥက္ကဋ္ဌက ကြေညာခြင်း (သို့မဟုတ်) အရေးတကြီးအဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန်ဆုံးဖြတ်ပါက ဆွေးနွေးလိုသည့် လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်များရှိလျှင် အမည်စာရင်း တင်သွင်း နိုင်ကြောင်း ဥက္ကဋ္ဌက ကြေညာခြင်း။

**ဥက္ကဋ္ဌ။** ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ ခင်ဗျား။ မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးသန်းဝင်း တင်သွင်းသော အဆိုကို လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်(၁)ဦးက ထောက်ခံသွားပါတယ်။ အဆိုမှာ “ဥပဒေနှင့် အညီ တင်သွင်းသော ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်း အား

ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်ကြိုဆိုကြောင်း” အဆိုဖြစ်ပါတယ်။ ယခု အဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေး ရန် သင့်/မသင့် လွှတ်တော်၏ ဆန္ဒရယူပါမယ်။ ၎င်းအဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် လွှတ်တော် က သဘောတူပါသလား ခင်ဗျား။

( သုံးကြိမ်တိုင်တိုင်မေးပါသည်။  
လွှတ်တော်က သဘောတူပါသည်။ )

အဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် သဘောမတူသည့် ကိုယ်စားလှယ်ရှိပါသလားခင်ဗျား။ အဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် သဘောမတူသည့် ကိုယ်စားလှယ်မရှိသည့်အတွက် ဦးသန်းဝင်း ရဲ့ အဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် လွှတ်တော်က သဘောတူကြောင်း ကြေညာပါတယ်။

မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးသန်းဝင်းက တင်သွင်းသည့် အဆိုကို ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဧပြီလ ၅ ရက် (သောကြာနေ့)မှာ ဆွေးနွေးပါမယ်။ ဆွေးနွေးမည့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များအနေနဲ့ အစည်းအဝေး ရပ်နား တဲ့အခါ ဒီကနေ့ ညနေ(၅)နာရီ နောက်ဆုံးထားပြီး ပြည်နယ်လွှတ်တော်ရုံး၊ ဒုတိယ ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်ထံ အမည်စာရင်းပေးသွင်းဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

ဒုတိယအကြိမ်ရမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် (၁၄)ကြိမ်မြောက်ပုံမှန်အစည်းအဝေး စတုတ္ထနေ့ (၅.၄.၂၀၁၉)ရက်နေ့တွင် အရေးတကြီးအဆိုကို ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ ဆွေးနွေးခြင်း

ဥက္ကဋ္ဌ။ အစီအစဉ် (၈)ဖြစ်ပါတယ်။ ဦးသန်းဝင်း၊ မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ် အမှတ်(၁)၏ “ဥပဒေနှင့်အညီ တင်သွင်းထားသော ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေမူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်ကြိုဆိုကြောင်း” အရေးတကြီးအဆိုနှင့်

စပ်လျဉ်း၍ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်(၈)ဦးက ဆွေးနွေးဖို့ အမည်စာရင်းပေးထားပါတယ်။ ဒီနေရာမှ ဆွေးနွေးမည့် ပုဂ္ဂိုလ်များအနေနဲ့ တစ်ဦးကို အများဆုံး (၆)မိနစ်အထိ ဆွေးနွေးဖို့ (၆)မိနစ်အတွင်းမှာ မိမိတင်ပြလိုတဲ့ အချက်များကို ပါဝင်သွားအောင် (၆)မိနစ်အတွင်း ဆွေးနွေး ကြစေလိုပါတယ်။ ပထမဦးစွာ နမ့်ဆန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ဦးအောင်ထွန်းက အဆိုကို ဆွေးနွေးပေးဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

ဦးအောင်ထွန်း၊ နမ့်ဆန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)။ အားလုံးပဲ မင်္ဂလာပါ ခင်ဗျား။ ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် (၁၄) ကြိမ်မြောက် ပုံမှန်အစည်းအဝေး တတိယနေ့ (၄.၄.၂၀၁၉) ရက်နေ့တွင် မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ရှမ်းပြည်နယ် လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် ဦးသန်းဝင်း၏ “ဥပဒေနှင့်အညီ တင်သွင်းထားသော ဒုတိယ အကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေမူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်ကြိုဆို ကြောင်း” အဆိုနှင့်ပတ်သက်၍ ကျွန်တော် ပလောင်ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ၊ နမ့်ဆန် မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)က ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးအောင်ထွန်းမှ အပြု သဘော ဆွေးနွေးသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

လေးစားအပ်ပါသော ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ကျွန်တော်တို့ နိုင်ငံ သည် ဒီမိုကရေစီနိုင်ငံမှ ဒီမိုကရေစီကို အခြေခံသော ဖက်ဒရယ်နိုင်ငံ ဖြစ်ပေါ်လာရေးအတွက် ကြိုးပမ်းလျက်ရှိသည်ကို အများသိရှိပြီး ဖြစ်ပါတယ်။ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီနိုင်ငံ ဖြစ်ပေါ်လာ ရေးအတွက် ပြည်ထောင်စုငြိမ်းချမ်းရေးညီလာခံ (၂၁)ရာစုပင်လုံ အစည်းအဝေးကို (ဒုတိယ) အကြိမ် လွှတ်တော်သက်တမ်းမှာ(၂)ကြိမ်ကျင်းပပြီးလည်း ဖြစ်ပါတယ်။ အစည်းအဝေး နှစ်ကြိမ် စလုံးမှာ ဘုံသဘောတူညီချက်(၅၁)ချက်ကို အခြေခံမူအဖြစ် သဘောတူရရှိထားပြီး ဖြစ်ပါ တယ်။ အဲ့ဒီဘုံသဘောတူညီချက်(၅၁)ချက်ကို လာမည့်ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီနိုင်ငံတော် တည်ဆောက်တဲ့နေရာမှာ ပြဋ္ဌာန်းမည့်နိုင်ငံတော်ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ စည်းမျဉ်းစာအုပ်မှာ ထည့်သွင်းရေးဆွဲမယ့် အခြေခံကို (Principle)ပဲ ဖြစ်ပါတယ်။

ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီနိုင်ငံဖြစ်ပေါ်လာပါက ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေသည် ဒီမိုကရေစီ စံချိန်စံညွှန်းနှင့် ပြည့်ဝသော ဖွဲ့စည်းပုံဥပဒေဖြစ်ရန် လိုအပ်လျက်ရှိပါတယ်။ ဒါကြောင့် ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်က ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ ဥပဒေပြင်ဆင်ရန် စိုင်းပြင်းလျက်ရှိတာကို အများသိရှိပြီး ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါမှလည်း ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီနိုင်ငံမှာ ဒီမိုကရေစီ စံချိန်စံညွှန်း နှင့်ပြည့်ဝတဲ့ ကျစ်လစ်ခိုင်မာတဲ့ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေဖြင့် တည်ဆောက်နိုင်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။

လေးစားအပ်ပါသောလွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ အဆိုရှင် ဦးသန်းဝင်းက ဖွဲ့စည်း ပုံအခြေခံဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၆၁ ပုဒ်မခွဲ(ခ)၊ ပုဒ်မခွဲငယ်(၁)နှင့် ပုဒ်မခွဲငယ်(၂)ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်အား

ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်က ပြင်ဆင်ရန်ဆွေးနွေးနေကြသည်ကို ကြိုဆိုကြောင်း အရေးတကြီး အဆိုတစ်ရပ် တင်သွင်းလာတာကို တွေ့ရပါတယ်။

၎င်းပုဒ်မအားလေ့လာရာတွင် ပုဒ်မ ၂၆၁ (ခ)တွင် နိုင်ငံတော်သမ္မတဟာ ဝန်ကြီးချုပ်ကို ခန့်အပ်နိုင်တယ်။ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး(သို့မဟုတ်) ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ် ကိုယ်စားလှယ် ထဲက သင့်လျော်တဲ့ အရည်အချင်းပြည့်ဝတဲ့ ပုဂ္ဂိုလ်ကိုရွေးချယ်ရမယ့် ကိုယ်စားလှယ်ကို သက်ဆိုင်ရာ လွှတ်တော်က ပေးပို့ပြီးတော့ သဘောတူညီချက် ရယူရမယ်လို့ ပြဋ္ဌာန်းပါရှိပါတယ်။ ဆိုလိုတာက သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး(သို့မဟုတ်)ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်ကို သမ္မတက နှစ်သက်တဲ့ ပုဂ္ဂိုလ်ကိုပဲရွေးရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

သက်ဆိုင်ရာတိုင်းဒေသကြီး (သို့မဟုတ်) ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်အများစု ရဲ့ ဆန္ဒဖြင့်ရွေးချယ်လို့မရဘူးဆိုတာ ဆိုလိုပါတယ်။ ဒီအချက်ကို ကြည့်ခြင်းအားဖြင့် ဒီမိုကရေစီနိုင်ငံမှာ ဖွဲ့စည်းပုံဥပဒေဟာ ဒီမိုကရေစီ စံချိန်စံညွှန်းနဲ့ ကွဲလွဲနေတယ်ဆိုတာ မီးမောင်းထိုးပြနေသလို ဖြစ်နေပါတယ်။ဒီမိုကရေစီနည်းလမ်းအရ ပြည်သူ့အများစုကရွေးချယ်ပေးလိုက်တဲ့ ပြည်သူ့ကိုယ်စားလှယ်များရဲ့ အများဆန္ဒကိုလည်း မျက်ကွယ်ပြုရာရောက်တယ်လို့လဲ ယူဆပါတယ်။ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး (သို့မဟုတ်) ပြည်နယ်များရဲ့ ပကတိအခြေအနေကို သက်ဆိုင်ရာလွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များက အသိဆုံးဖြစ်တဲ့အတွက် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်အများစုက ရွေးချယ်ပေးတဲ့ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်ကသာ သက်ဆိုင်ရာ ပြည်နယ်နှင့် တိုင်းဝန်ကြီးချုပ်သာ ဖြစ်သင့်သည်ဟု ယူဆပါတယ်။

သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး(သို့မဟုတ်) ပြည်နယ်များရဲ့ဝန်ကြီးချုပ်ကို သက်ဆိုင်ရာ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် အများစုရွေးချယ်ခြင်းအားဖြင့် ဗဟိုချုပ်ကိုင်မှုစနစ်ကို ဖြေလျော့ရာရောက်တဲ့အပြင် လူထုနဲ့ ပိုမိုနီးစပ်တဲ့လူ ဖြစ်တဲ့အတွက် လူထုလိုအပ်ချက်ကို အထိရောက်ဆုံးဆောင်ရွက်နိုင်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ၎င်းအပြင် ဥပဒေပြုရေးအာဏာ၊ အုပ်ချုပ်ရေးအာဏာ၊ တရားစီရင်ရေးအာဏာဆိုတဲ့ အာဏာခက်မသုံးဖြာလည်း အပြန်အလှန်ထိန်းကျောင်းရာ ရောက်ပါတယ်။ နောက်ပုဒ်မတစ်ခုဖြစ်တဲ့ ပုဒ်မ ၂၆၁ (ဃ)နဲ့(င)ကို လေ့လာရာလည်းပဲ အလားတူပါပဲ တိုင်းဒေသကြီး (သို့မဟုတ်) ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်ကို အရည်အချင်းနှင့် မပြည့်စုံကြောင်း အထင်အရှားမပြနိုင်ဘူးဆိုလို့ရှိရင် ဝန်ကြီးချုပ်အနေနဲ့ ငြင်းပယ်ပိုင်ခွင့်

မရှိပါဘူး။ တကယ်လို့ အထင်အရှားပြမယ်ဆိုလို့ရှိရင် နိုင်ငံတော်သမ္မတက နောက်ထပ် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်တစ်ဦးကို ထပ်မံအဆိုတင်သွင်းနိုင်တယ်လို့ ပါရှိပါတယ်။ ဆိုလိုတာက လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်က ရွေးချယ်ပိုင်ခွင့် မရှိပါဘူး။ သက်ဆိုင်ရာ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များက အမည်စာရင်းတင်သွင်းဖို့ ဒါဟာမဖြစ်နိုင်တဲ့ အနေအထားလို့ ယူဆပါတယ်။ အခုဖြစ်နေတဲ့ အနေအထားက ပထမပုံမှန်အစည်းအဝေးမှာ သမ္မတက ရွေးပေးတဲ့ အမည်စာရင်းကို မနက်ပိုင်း ကြေညာတယ်။ ကန့်ကွက်လိုသူက အထောက်အထား ခိုင်ခိုင်လုံလုံနဲ့ အဲဒီနေ့ ညနေမှာ တင်သွင်းရမယ်လို့ ပြောထားပါတယ်။ ဒါကြောင့်မို့ ပေးထားတဲ့ အချိန်အင်မတန်နည်းပါးတဲ့အတွက် ၎င်းပုဂ္ဂိုလ်နှင့် ပတ်သက်တဲ့ အရည်အချင်း ပြည့်စုံမှု ရှိ/ မရှိဆိုတာကို အချိန်ယူပြီး ရှာဖွေမတင်ပြနိုင်ပါဘူး။ ဒါကြောင့်မို့ အဲဒါတွေလည်း ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်မှာ ပြင်ဆင်ဖို့ ဆွေးနွေးကြခြင်းပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါကြောင့် ဒီမိုကရေစီဖက်ဒရယ်နိုင်ငံတော်ကို တည်ဆောက်ဖို့အတွက် ဒီမိုကရေစီ စံချိန်စံညွှန်းနဲ့ ပြည့်မီတဲ့ ဖွဲ့စည်းပုံဥပဒေတစ်ရပ် မဖြစ်မနေပြဋ္ဌာန်းရန် လိုအပ်တဲ့အတွက် ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်က ကြိုတင်ဆောင်ရွက်နေခြင်းပဲ ဖြစ်ပါတယ်။

နိဂုံးချုပ်အနေနဲ့ ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်က ဖွဲ့စည်းပုံပြင်ဆင်ရေး၊ ကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့် ဆောင်ရွက်နေခြင်းသည် ပြည်သူ့အများစုရဲ့ ဆန္ဒကိုဖော်ထုတ်ခြင်း ဖြစ်တဲ့အတွက် ဖွဲ့စည်းပုံပြင်ဆင်ရေးဆွေးနွေးခြင်းကို ကြိုဆိုပါကြောင်း မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးသန်းဝင်းရဲ့ အရေးတကြီးအဆိုကို ထပ်မံကြိုဆိုပါကြောင်း တင်ပြရင်းနိဂုံးချုပ်အပ်ပါတယ်။ ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။

**ဥက္ကဋ္ဌ။** ဆက်လက်ပြီး မိုင်းပန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ဦးစိုင်းနောင်က အဆိုကို ဆွေးနွေးပေးဖို့ဖြစ်ပါတယ်။

**ဦးစိုင်းနောင်၊ မိုင်းပန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)။** အားလုံးပဲ မင်္ဂလာပါ။ ဒီကနေ့ ကျွန်တော့်အနေဖြင့် ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် (၁၄)ကြိမ်မြောက် ပုံမှန်အစည်းအဝေး(တတိယနေ့)၌ မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁) ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးသန်းဝင်းမှ တင်သွင်းသော “ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေမူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်ကြိုဆိုကြောင်း” အဆိုကို ထောက်ခံ



ဆွေးနွေးသွားမည် ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီအဆိုကို ဆွေးနွေးရခြင်းမှာ မည်သည့်အဖွဲ့အစည်း၊ မည်သည့်ပါတီဘက်မှ ရပ်တည်ဆွေးနွေးခြင်းမျိုးမဟုတ်ဘဲနဲ့ မိမိတို့ ကျားဖြူပါတီ၏ မူဝါဒ လမ်းစဉ်နှင့် ကိုက်ညီမှုရှိပါသဖြင့် ကျွန်တော်တို့လျှောက်လှမ်းနေသည့်စစ်မှန်သော ဖက်ဒရယ် ဒီမိုကရေစီလမ်းစဉ်နှင့်အညီ တိုင်းနှင့်ပြည်နယ်အသီးသီးမှ အုပ်ချုပ်မည့် ဝန်ကြီးချုပ်သည် သက်ဆိုင်ရာ ပြည်နယ်နှင့်တိုင်းများမှ ပြည်သူ့ကိုယ်စားလှယ်များ ရွေးချယ်ရန်လိုသလို၊ ကျွန်တော်တို့ ရှမ်းပြည်နယ်မှာလည်း ပြည်သူ့လူထု၏ အကျိုးစီးပွား၊ တိုင်းရင်းသားများရဲ့ လိုအပ်ချက်များကို ဖြည့်ဆည်းပေးနိုင်ရန် ရှမ်းပြည်နယ်တွင်း ရွေးကောက်ခံပြည်သူ့ ကိုယ်စားလှယ်များမှ ရွေးချယ်တင်မြှောက်သော စနစ်ရှိရန် လိုအပ်နေသောကြောင့် ဆွေးနွေး ရခြင်းဖြစ်ပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ နယ်ချဲ့အင်္ဂလိပ်တို့လက်အောက်မှာ လွတ်လပ်ရေးမရမီ ကျွန်တော် တို့ တိုင်းရင်းသားခေါင်းဆောင်များဟာ လွတ်လပ်ရေးရယူရန်အတွက် တောင်တန်းဒေသမှ ခေါင်းဆောင်များနှင့် ပြည်မမှ ခေါင်းဆောင်များသွေးရင်းခံပြီး အတူတကွ ကြိုးစားလုပ် ဆောင်လာခဲ့သည်ကို ပင်လုံမြို့တွင် တောင်တန်းပြည်မ လွတ်လပ်ရေး ကျောက်တိုင်စိုက်ထူ ထားတာဟာ သမိုင်းမှာ ထင်ရှားပြီး ယခုတိုင် မြင်တွေ့နေရပါတယ်။ လွတ်လပ်ရေးရပြီး နောက် တွဲလျက်ပါလာသော ကမ္ဘာ့အရှည်ကြာဆုံး ပြည်တွင်းစစ်မီးဟာ ယခုကာလမှာ ပိုမို ကျယ်ပြန့်လာသည်ကို မြင်တွေ့နေရပါတယ်။ ဘက်ပေါင်းစုံအမြင်နဲ့ အမျိုးမျိုးကြည့်လိုက် မယ်ဆိုရင် ငြိမ်းချမ်းရေးအသီးအပွင့်ကို ဘာကြောင့်ပြည်သူ့လူထုများ မခံစားရသေးသလဲ ဆိုတာကို ပြန်ပြီးမှ ရှာကြည့်လိုက်မယ်ဆိုရင် အခြေခံအကြောင်းရင်းကတော့ ယခင်ရော ယခုပါခေတ်အဆက်ဆက် အစိုးရများဟာ ယခင်ခေါင်းဆောင်ကြီးများ ဆွေးနွေးထားခဲ့သော သဘောတူညီချက်အတိုင်း မဖော်ဆောင်နိုင်ခြင်းနှင့် တိုင်းရင်းသားများ၏ ကိုယ်ပိုင်ပြဋ္ဌာန်း ခွင့်နှင့် တန်းတူညီမျှမှု မရရှိတဲ့ ပြဿနာလို့ဘဲ ရှုမြင်သုံးသပ်မိပါတယ်။ ယခု ပြည်ထောင်စု သမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော် လျှောက်လှမ်းနေသော ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီ လမ်းစဉ်နှင့်အညီ တိုင်းရင်းသားများ၏ ကိုယ်ပိုင်ပြဋ္ဌာန်းခွင့်ရရှိဖို့ရန်အတွက် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပုဒ်မများကို ပြင်ဆင်ဖြည့်စွက်ပြီးဗဟိုချုပ်ကိုင်မှုစနစ် လျှော့ချရေးနှင့် တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်အစိုးရ များ၏ လုပ်ပိုင်ခွင့်အာဏာများ တိုးမြှင့်ပေးဖို့ရန် လိုအပ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ ရှမ်း ပြည်နယ်မှာ ပြည်ထောင်စုငယ်သဏ္ဍာန် တိုင်းရင်းသားပေါင်းစုံ ကချင်၊ ကိုးကန့်၊ ကယန်း၊

တောင်ရိုး၊ ဓနု၊ ဓနော၊ ပအိုဝ်း၊ ပလောင်၊ ဗမာ၊ ယင်းနက်၊ ယင်းကြား၊ လီဆူ၊ လားဟူ၊ ဝါ အခါ၊ အင်းသားနှင့် ကျွန်တော်တို့ ရှမ်းတင်သာမက များစွာသော တိုင်းရင်းသားညီအစ်ကိုမောင်နှမ များ ဒီရှမ်းပြည်နယ်တွင်းမှာ မွေးဖွားကြီးပြင်းလာခဲ့သော ညီအစ်ကိုမောင်နှမများ ဖြစ်ကြ ပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ပြည်သူလူထုများ၏ လိုအပ်ချက်၊ ပြည်သူလူထုများ၏ အကျိုး စီးပွား၊ ပြည်သူလူထုများ၏ ခံစားနေရသော “သောက”နှင့် ပြည်သူလူထု၏ စိုးရိမ်မှု၊ ဒေသ၏ ရိုးရာ ဓလေ့ထုံးတမ်းများကို ပိုမိုသိမြင်နိုင်သည့် ဒေသခံပြည်သူလူထုမှ ရွေးကောက် တင်မြှောက်လာသော ကိုယ်စားလှယ်များထဲမှ ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်ကို ရွေးချယ်ခန့်အပ် ခွင့်ပေးပြီး သမ္မတမှ အသိအမှတ်ပြုပေးပါက ပိုမိုသင့်လျော်ကြောင်း ယူဆမိပါတယ်။

တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်ကို တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်လွှတ်တော်များမှ ရွေးကောက်တင်မြှောက်ခန့်အပ်ခွင့်ရှိပါက တိုင်းရင်းသားများ၏ လိုလားသောကိုယ်ပိုင် ပြဋ္ဌာန်းခွင့်ကိုလည်း ဖြည့်ဆည်းပေးရာရောက်ပြီး ပြည်ထောင်စုသမ္မတ မြန်မာနိုင်ငံတော်ကြီး အတွက် ပြည့်စုံကာ ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု ထူထောင်ရာမှာ များစွာချောမွေ့စေနိုင်ကြောင်း တင်ပြလိုပါတယ်။ ဤဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ ဥပဒေပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေကို နောင်ရောက်ရှိလာ မည့် ၂၀၂၀ ရွေးကောက်ပွဲမတိုင်မီ ရေးဆွဲအတည်ပြုနိုင်ပါက လက်ရှိတစ်ဆို့နေသော ငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးပွဲကို တဖန်ပြန်လည်ကျင်းပနိုင်ဖို့ရန်အတွက် အကောင်းဆုံးအချိန်ဖြစ်ပြီး ပြည်ထောင်စုအစိုးရမှ ဗဟိုချုပ်ကိုင်မှု စနစ်လျော့ချပြီး တိုင်းရင်းသားများ၏ ကိုယ်ပိုင် ပြဋ္ဌာန်းခွင့်ကို ဖြည့်ဆည်းပေးသည်သာ အကောင်းဆုံး၊ အသင့်လျော်ဆုံးအချိန်သာ ဖြစ်ပါ တယ်။

ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်နှင့် ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်မှာလည်းဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရန် ဆွေးနွေးပြီး ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးသိန်းထွန်း တင်သွင်းထားသော အခြေခံဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၆၁ ပြင်ဆင်ရေးဟာ နိုင်ငံတော်အတွက် ငြိမ်းချမ်းရေး၊ နိုင်ငံတော်ရဲ့အကျိုးစီးပွား၊ ဌာနတိုင်းရင်းသားများ၏ တန်းတူညီမျှမှု အခွင့်အရေးအတွက် ရေရှည်မျှော်ကိုးပြီး တင်သွင်းရသည်ဟု သုံးသပ်ယူဆမိပါတယ်။ ဒါကြောင့် ကျွန်တော့်အနေဖြင့် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် မိုင်းဆတ်မြို့နယ်

မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁) ဦးသန်းဝင်းတင်သွင်းသော “ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်စွာ ကြိုဆိုကြောင်း” အဆိုအား မူအားဖြင့် ထောက်ခံဆွေးနွေးတင်ပြအပ်ပါတယ်။ အားလုံးကို ကျေးဇူးတင်ပါ တယ်။

**ဥက္ကဋ္ဌ။** ဆက်လက်ပြီး ဗိုလ်ကြီးတေဇာအောင်၊ တပ်မတော်သား ပြည်နယ် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်က အဆိုကို ဆွေးနွေးပေးဖို့ဖြစ်ပါတယ်။

**ဗိုလ်ကြီးတေဇာအောင်၊ တပ်မတော်သား ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်။** ယနေ့ကျင်းပပြုလုပ်သော ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် (၁၄)ကြိမ်မြောက် ပုံမှန် အစည်းအဝေးသို့ တက်ရောက်လာကြသော ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် ဥက္ကဋ္ဌ၊ ရှမ်းပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့ဝန်ကြီးချုပ်နှင့် ဝန်ကြီးများ၊ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၊ တပ်မတော် သား ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များနှင့် တက်ရောက်လေ့လာသူများအားလုံးကို ကိုယ်စိတ်နှစ်ဖြာရွှင်လန်းပါစေကြောင်း ဦးစွာဂါရဝပြု နှုတ်ခွန်းဆက်သလိုက်ပါတယ်ခင်ဗျား။ ကျွန်တော်ကတော့ တပ်မတော်သားပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်ဗိုလ်ကြီး တေဇာအောင် ဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော့်အနေဖြင့် မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ဦးသန်းဝင်း၏ “ဥပဒေနှင့်အညီ တင်သွင်းသော ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်ကြိုဆိုကြောင်း” အရေးတကြီး အဆိုကို ထောက်ခံ ဆွေးနွေးသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေသည် အချုပ်အခြာအာဏာပိုင်သည့် နိုင်ငံတိုင်းမှာရှိရပြီး သက်ဆိုင်ရာ နိုင်ငံအလိုက် လိုအပ်ပါက ပိုမိုကောင်းမွန်ပြည့်စုံသော အခြေခံဥပဒေဖြစ်အောင် အချိန်နှင့်အမျှ ပြင်ဆင်ပြောင်းလဲမှုတွေ ပြုလုပ်ရတာကို လေ့လာ တွေ့ရှိရပါတယ်။ နိုင်ငံသားတိုင်းရဲ့ ရရှိမည့်အခွင့်အရေးနှင့် အချုပ်အခြာအာဏာ တည်တံ့ ခိုင်မြဲရေးကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ပေးတာဖြစ်လို့ နိုင်ငံ၏အဓိက အသက်သွေးကြော ပဲဖြစ်ပါတယ်။ ဒါကြောင့် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပုဒ်မ ၄၄၉ မှာ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ ဥပဒေသည် နိုင်ငံတော်အတွင်းရှိ ဥပဒေအားလုံး၏ အခြေခံဥပဒေဖြစ်သည်ဟု ပြဋ္ဌာန်းထား ကြောင်း တွေ့ရှိရပါတယ်။ ၂၀၀၈ခုနှစ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေသည် မဲဆန္ဒပြုနိုင်သူအားလုံး၏

(၉၂.၄၈)ရာခိုင်နှုန်းက အတည်ပြုပြဋ္ဌာန်းထားတဲ့ ယခုအတည်ဖြစ်နေသော ဥပဒေ (Existing Law) ဖြစ်ပါတယ်။ တည်ဆဲဥပဒေများကို လိုက်နာရန် နိုင်ငံသားတိုင်းမှာ တာဝန်ရှိပါတယ်။

နိုင်ငံသားတိုင်းသည် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပုဒ်မ ၃၈၃ အရ ပြည်ထောင်စုမပြိုကွဲရေး၊ တိုင်းရင်းသားစည်းလုံးညီညွတ်မှု မပြိုကွဲရေး၊ အချုပ်အခြာအာဏာတည်တံ့ခိုင်မြဲရေးတို့ကို စောင့်ထိန်းရန်တာဝန်ရှိပါတယ်။ ပုဒ်မ ၃၈၄ အရလည်း နိုင်ငံသားတိုင်းသည် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို လိုက်နာစောင့်ထိန်းရန် တာဝန်ရှိသည်ဟု အတိအကျ ဖော်ပြထားကြောင်း တွေ့ရှိရပါတယ်။ သို့ဖြစ်၍ နိုင်ငံသားတိုင်းဟာ ဘာပဲလုပ်လုပ် ဒီအချက်တွေကို မဖြစ်မနေထည့်သွင်းစဉ်းစားလိုက်နာ လုပ်ဆောင်ရန်လိုအပ်ကြောင်း စိစစ်တွေ့ရှိရပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ၁၉၈၈ ခုနှစ်က တပ်မတော်သည် နိုင်ငံတော်တာဝန်အရပ်ရပ်ကို ယူခဲ့ရသည့်အချိန်၌ ပြည်သူများလိုလားသည့် အနာဂတ်နိုင်ငံတော်တည်ဆောက်ရေးအတွက် နိုင်ငံရေး၊ စီးပွားရေး၊ လူမှုရေးအခြေခံအုတ်မြစ်များကို ချမှတ်ပေးခဲ့သလို ဒီမိုကရေစီ အုပ်ချုပ်ရေးစနစ်နှင့် ဈေးကွက်စီးပွားရေးဖော်ဆောင်နိုင်ရန်အတွက် မရှိမဖြစ်လိုအပ်သည့် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေကို ပြည်လုံးကျွတ်ဆန္ဒခံယူပွဲကျင်းပပြီး ပြဋ္ဌာန်းနိုင်ခဲ့တာကို တွေ့ရှိရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ပါတီစုံဒီမိုကရေစီအုပ်ချုပ်ရေးစနစ် ကျင့်သုံးနိုင်ရေး ကမကထပြုဆောင်ရွက်ပေးခဲ့ပြီး ဒီမိုကရေစီအသွင်ကူးပြောင်းမှု ညင်သာချောမွေ့စေရေး အာမခံပေးနိုင်ခဲ့ပါတယ်။ ၂၀၀၈ ခုနှစ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေသည် ပြည်ထောင်စုဖွဲ့စည်းတိုင်းရင်းသားအားလုံးနှင့် အကျိုးဝင်သည့် နိုင်ငံသားတစ်ဦးချင်းအတွက် နိုင်ငံတော်အဖွဲ့အစည်း အဆင့်ဆင့်အတွက် ရရှိမည့်အခွင့်အရေး၊ ထမ်းဆောင်ရမည့် တာဝန်ဖွဲ့စည်းမှုအသီးသီးကို သတ်မှတ်ပြဋ္ဌာန်းပေးထားခြင်း ဖြစ်သဖြင့် နိုင်ငံတော်နှင့် နိုင်ငံသားများကို အာမခံချက်ပေးထားသည့် ဥပဒေဖြစ်သလို ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေရေးဆွဲရာတွင် နိုင်ငံအတွင်းက နိုင်ငံရေး၊ လုံခြုံရေး၊ အုပ်ချုပ်ရေး၊ စီးပွားရေး၊ လူမှုရေးနှင့် ဥပဒေပြုရေးစသည့် ရှုထောင့်အမျိုးမျိုးမှ အတွေ့အကြုံကြွယ်ဝသည့် ပုဂ္ဂိုလ်များနှင့် တိုင်းရင်းသားကိုယ်စားလှယ်များပါဝင်ခဲ့ပြီး မည်သည့်ခြိမ်းခြောက်မှု၊ ဖိအားပေးမှုများ မပါရှိဘဲ တစ်နိုင်ငံလုံး၏ အကျိုးစီးပွားအတွက် ပကတိအခြေအနေနှင့် ကိုက်ညီအောင် အချိန်ယူဆွေးနွေးညှိနှိုင်း ရေးဆွဲခဲ့ကြတာ ဖြစ်ပါတယ်။ စတင်ကျင့်သုံးသည်မှာ (၈)နှစ်သာရှိသေးသော်လည်း(၈)နှစ်တာကာလအတွင်း အုပ်ချုပ်သူအစိုးရ၊ ဥပဒေပြု လွှတ်တော်

အပါအဝင်တို့သည် သက်ဆိုင်ရာကဏ္ဍအသီးသီးတွင် ဒီမိုကရေစီပြုပြင်ပြောင်းလဲမှု၊ စီးပွားရေး ပြုပြင် ပြောင်းလဲမှု၊ နိုင်ငံတကာဆက်ဆံရေးပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုများ မြှင့်တင်ဆောင်ရွက် ပေးနိုင်သည်ကို တွေ့ရှိရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဥပဒေဆိုသည်မှာ ခိုင်မာမှုရှိလျှင် အကောင်းဆုံး ဆိုသော်လည်း ပြီးပြည့်စုံသည့် ဥပဒေဆိုသည်မှာ မရှိခြင်းတို့ကြောင့် လိုအပ်မှု၊ ပြင်ဆင်မှုများ ရှိလာလျှင်လည်း ပြင်ဆင်ဖြည့်စွက်သွားရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ပြည်ထောင်စုငြိမ်းချမ်းရေး ညီလာခံ အစည်းအဝေးအသီးသီးတွင် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့များနှင့် သဘောတူပြီးဖြစ်သည့် အချက်များကို ပြည်ထောင်စုသဘောတူစာချုပ် (UNION ACCORD) အစိတ်အပိုင်းအဖြစ် လွှတ်တော်သို့တင်ပြပြီးဖြစ်၍ အဆိုပါသဘောတူညီချက်များကို အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေး တွင် ထည့်သွင်းစဉ်းစားဆောင်ရွက်ကြရမှာဖြစ်ပါတယ်။ ပြည်ထောင်စုငြိမ်း ချမ်းရေးညီလာခံ အစည်းအဝေးသည် ပြီးဆုံးခြင်းမရှိသေးသည့်အတွက် ထပ်မံပေါ်ပေါက်လာမည့်အချက်များ ကို ခြုံငုံဆောင်ရွက်မှသာ အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေးသည် ပိုမိုလေးနက်စေမှာဖြစ်ပြီး ထိုသို့ ပြင်ဆင်သည့်နေရာတွင် မလိုလားအပ်သည့် နိုင်ငံရေးအကျပ်အတည်းနှင့် ဘေးထွက်ဆိုးကျိုး များ မဖြစ်စေရန်အတွက် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ၊ အခန်း(၁၂)ပါ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်ခြင်း နည်းလမ်းများအတိုင်း ဥပဒေနှင့်အညီ အဆင့်ဆင့်လုပ်ဆောင်သွားကြရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ပြည်သူ့လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးသိန်းထွန်းတင်သွင်းခဲ့သည့် ပြည်ထောင်စုသမ္မတ မြန်မာနိုင်ငံတော် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေကို ဒုတိယအကြိမ်ပြင်ဆင် သည့် ဥပဒေမူကြမ်းသည် တိုင်းဒေသကြီးနှင့် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်များ ရွေးချယ်ခြင်း၊ ခန့်အပ် တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းနှင့်ပတ်သက်၍ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ၏ အနှစ်သာရကို မထိခိုက်စေဘဲ တိုင်းပြည်အတွက် ပြင်ဆင်သင့်သည်များကို ပြင်ဆင်ရန် ဆောင်ရွက်ခြင်းသာဖြစ်ကြောင်း စိစစ်တွေ့ရှိရပါတယ်။

နိဂုံးချုပ်အနေဖြင့် တင်ပြလိုတာကတော့ ယနေ့ပြည်သူများ လိုလားတောင့်တနေ သော ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ခြင်းအား လက်တွေ့ပြင်ဆင်ရာ ရောက်ခြင်း၊ ယနေ့ဒီမို ကရေစီအစိုးရလက်ထက်တွင်အားလုံး တန်းတူညီမျှရေးဆောင်ရွက်နေသည့်ပုံရိပ်ကို တိုင်းရင်း သားများအား လက်တွေ့သက်သေပြနိုင်မည်ဖြစ်ခြင်းတို့အတွက် ပုဒ်မ ၂၆၁ ကို ပြင်ဆင်ကာ ဒီမိုကရေစီ၏တန်ဖိုးများနှင့် ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု၏ အနှစ်သာရများကို ပိုမိုတိုးမြှင့်ရယူ

နိုင်မည်ဖြစ်သောကြောင့် “ဥပဒေနှင့်အညီ တင်သွင်းသော ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ ဥပဒေပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်ကြိုဆိုကြောင်း” အဆိုကို လေးလေးနက်နက် ထောက်ခံတင်ပြ အပ်ပါတယ်ခင်ဗျား။ အားလုံးကို ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌ။ ဆက်လက်ပြီး ကလောမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ဦးသန်းထိုက်က အဆိုကို ဆွေးနွေးဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

ဦးသန်းထိုက် ကလောမြို့နယ်၊ မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)။ လေးစားအပ်ပါသော လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးနှင့်တကွ ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်နှင့် အစိုးရအဖွဲ့ဝင်ဝန်ကြီးများ၊ လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်များနှင့် ဧည့်သည်တော်များအားလုံးပဲ မင်္ဂလာပါခင်ဗျား။ ကျွန်တော်ကတော့ ကလောမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးသန်းထိုက်ပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်အနေနဲ့ ဦးသန်းဝင်း၊ မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ တင်သွင်းလာသည့် “ဥပဒေနှင့်အညီ တင်သွင်းသော ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်ကြိုဆိုကြောင်း” အရေးတကြီး အဆိုကို ဥပဒေနှင့်အညီ ထောက်ပြဆွေးနွေးသွားမှာလည်း ဖြစ်ပါတယ်။

လေးစားအပ်ပါသော လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ဆိုင်ရာ နည်းဥပဒေ ၁၂၂ အပိုဒ်ခွဲ(က)၊ အပိုဒ်ခွဲငယ်(၁)အဆိုတင်သွင်းသည့် နေ့၏အစည်းအဝေး အစီအစဉ်မစတင်မီဖြစ်စေ၊ အစည်းအဝေးအစီအစဉ်များ ကျင်းပနေစဉ်ဖြစ်စေ စာဖြင့်ရေးသား လက်မှတ်ထိုးပြီး ဥက္ကဋ္ဌထံသို့ တင်သွင်းသောအဆိုဖြစ်ရမည်ဟု ပြဋ္ဌာန်းပါရှိသော်လည်း အဆိုတင်သွင်းမည့်နေ့မှာ မဟုတ်ဘဲ ( ၃.၄.၂၀၁၉ ) ရက်နေ့၊ ညနေ (၁၈:၀၀)နာရီအချိန်ကပင် (၁၄)ကြိမ်မြောက် ပုံမှန်အစည်းအဝေး (တတိယနေ့) အစီအစဉ်တွင် ထည့်သွင်းလျာထား တာကို တွေ့ရှိရပါကြောင့် ဥပဒေနှင့်ညီညွတ်မှု မရှိတာကိုလည်းတွေ့ရှိရပါတယ်။

ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ဆိုင်ရာ နည်းဥပဒေ ၁၂၂ အပိုဒ်ခွဲ(က)၊ အပိုဒ်ခွဲငယ်(၂) မှာ ယင်းအဆိုသည် လောလောဆယ် ပေါ်ပေါက်လာသောကိစ္စများဖြစ်၍ အများပြည်သူနှင့် အရေးတကြီး သက်ဆိုင်သော ကိစ္စလည်းဖြစ်ပြီးလျှင် လွှတ်တော်၏ ဆုံးဖြတ်ချက်ကို ရယူရန် လိုအပ်သောကိစ္စလည်း ဖြစ်ရမည်လို့ ပါရှိပါတယ်။

ကန့်သတ်

၁၅

လောလောဆယ်ပေါ်ပေါက်လာသောကိစ္စ၊ အများပြည်သူနှင့် အရေးတကြီး သက်ဆိုင်သောကိစ္စများဆိုသည်မှာ မမျှော်လင့်ဘဲဖြစ်ပွားတတ်သော သဘာဝဘေးအန္တရာယ်များနှင့် ရင်ဆိုင်ကြုံတွေ့ရမှုကြောင့် ပြည်သူများ၏ အသက်အိုးအိမ်စည်းစိမ်များ ပျက်စီးဆုံးရှုံးမှုများကြောင့် ရေဘေး၊ လေဘေး၊ စစ်ဘေး၊ မီးဘေးစသည့် အခြေအနေများနှင့် ရင်ဆိုင်နေရပြီး အများပြည်သူရဲ့ စားဝတ်နေရေး၊ အခက်အခဲများ ဖြစ်ပေါ်နေချိန် လတ်တလောအရေးတကြီး ဆောင်ရွက်ရမည့် အခြေအနေများကို ဆိုလိုတာလို့ပဲ သိရှိနားလည် ထားပါတယ်။

(၃.၄.၂၀၁၉) ရက်နေ့မှာ ကျင်းပတဲ့ ပုံမှန်အစည်းအဝေး၊ တတိယနေ့မှာ တင်သွင်းလာတဲ့ အရေးတကြီးအဆိုဖြစ်တဲ့ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေနှင့်အညီ တင်သွင်းသည့် ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းဟာလည်း (၁၉.၂.၂၀၁၉) ရက်နေ့ ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်သို့ တင်သွင်းထားတာ ဖြစ်ပါသောကြောင့် လောလောဆယ်ပေါ်ပေါက်နေတဲ့ ကိစ္စလည်းမဟုတ်ပါဘူး။ ထို့အပြင် ယခင်အစိုးရလက်ထက် ပထမအကြိမ် ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော် (၁၉.၁.၂၀၁၅)ရက်နေ့ (၁၂)ကြိမ်မြောက် ပုံမှန်အစည်းအဝေး ပထမနေ့မှာ၂၀၁၈ ခုနှစ် ဥပဒေပြင်ဆင်ရေး ဥပဒေမူကြမ်းကိုလည်း အတည်ပြုနိုင်ရန်အတွက် ပြည်လုံးကျွတ်ဆန္ဒခံယူပွဲများပြုလုပ်ပြီး ဥပဒေကြမ်းကို အတည်ပြုပြီး ဆောင်ရွက်ခဲ့သော လုပ်ငန်းစဉ်ပဲ ဖြစ်ပါတယ်။

ဒုတိယအကြိမ်ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော် (၁၁)ကြိမ်မြောက် ပုံမှန်အစည်းအဝေး (၈.၂.၂၀၁၉)ရက်နေ့ တတိယနေ့မှာ လက်ရှိမြန်မာနိုင်ငံရဲ့အခြေအနေမှာ မြန်မာနိုင်ငံသား ပြည်သူများနှင့် အရေးကြီးသက်ဆိုင်သည့်ကိစ္စလည်းဖြစ်ပြီး(၂၁)ပင်လုံညီလာခံမှ ပြည်ထောင်စုသဘောတူစာချုပ်အရ အစိတ်အပိုင်း(၁)မှာ အရေးကြီးဆုံးဖြစ်သည့် နိုင်ငံတော်ကို ဒီမိုကရေစီနှင့် ဖက်ဒရယ်စနစ်ကို အခြေခံသော ပြည်ထောင်စုဖွဲ့စည်းရမည်ဟု သဘောတူချက်နှင့်အညီ လုပ်ငန်းများကိုလည်း အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်နိုင်ရန်အတွက် ပြည်ထောင်စုသမ္မတနိုင်ငံတော်ကို ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ(၂၀၀၈ ခုနှစ်)ပြင်ဆင်ရေးလုပ်ငန်းများကို ဆောလျင်စွာ ဆောင်ရွက်နိုင်ရန်အတွက် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေး ပူးပေါင်းကော်မတီတစ်ခုကို ဖွဲ့စည်းရန် တိုက်တွန်းကြောင်း အရေးတကြီးအဆိုကို ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်သို့ တင်သွင်းပြီး လွှတ်တော်၏ အတည်ပြုချက်ရယူကာ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ (၂၀၀၈ခုနှစ်)ပြင်ဆင်ရေး ပူးပေါင်းကော်မတီကို နိုင်ငံရေးပါတီအသီးသီးမှ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၊ တပ်မတော်

ကန့်သတ်

သား လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ စသည့်(၄၂)ဦးပါဝင်သော ပူးပေါင်းရေးကော်မတီများကို ဖွဲ့စည်းပြီး ကော်မတီရဲ့ လုပ်ငန်းတာဝန်များကိုလည်း ထမ်းဆောင်နေပြီလည်း ဖြစ်ပါတယ်။

အရေးတကြီးအဆိုဖြစ်သည့် “ဥပဒေနှင့်အညီ တင်သွင်းထားသော ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေမူကြမ်း”ဟာ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ၂၀၀၈ ခုနှစ် ပြင်ဆင်ရေး ပူးပေါင်းကော်မတီအနေဖြင့် သုံးသပ်/ စိစစ်/ ဆွေးနွေးဆဲကာလ ဖြစ်သည့်အပြင် ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းသာ ရှိသေးတာကိုလည်း တွေ့ရှိရပါတယ်။ ပြည်ထောင်စု လွှတ်တော်ကသာ တင်သွင်းခွင့်ရှိသည့် ပြင်ဆင်ခွင့်ရှိသည့် ၂၀၀၈ ခုနှစ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ ဥပဒေကို ဒုတိယအကြိမ် ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်မှာ ဖွဲ့စည်းထားသည့် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ ဥပဒေ ၂၀၀၈ ခုနှစ် ပြင်ဆင်ရေးပူးပေါင်းကော်မတီမှ အရေးကြီးအဆို အဖြစ် “ဥပဒေနှင့်အညီ တင်သွင်းထားသော ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်း” သုံးသပ်စိစစ်ကာလအဖြစ်ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းအပေါ်မှာ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် အနေဖြင့် အတည်ပြုလို့ ရရဲ့လားဆိုတာလည်း လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ အားလုံးလည်း စဉ်းစားကြဖို့လည်းလိုအပ်ပါတယ်။ “ဥပဒေနှင့်အညီ တင်သွင်းထားသော ဒုတိယအကြိမ်မြောက် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်ကြိုဆိုကြောင်း” အရေးတကြီးအဆိုဟာ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ဆိုင်ရာနည်းဥပဒေ ၁၁၂ ပါ နောက်ဆက်တွဲ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်လည်း မကိုက်ညီသလို အရေးတကြီးအဆိုအဖြစ်လည်း အထမမြောက် ကြောင်းလည်းတွေ့ရှိရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ သို့ပါသောကြောင့် ဦးသန်းဝင်း၊ မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ တင်သွင်းလာသည့် “ဥပဒေနှင့်အညီ တင်သွင်းသော ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ ဥပဒေပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်ကြိုဆိုကြောင်း” အရေးတကြီးအဆိုအား မှတ်တမ်းအဖြစ်သာ ထားရှိသင့်ပါကြောင်း ပြောကြားရင်း နိဂုံးချုပ် အပ်ပါတယ်။ အားလုံးကို ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။

**ဥက္ကဋ္ဌ။** ဆက်လက်ပြီး ပင်လောင်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ဦးခွန်လှဆန်း က အဆိုကို ဆွေးနွေးဖို့ဖြစ်ပါတယ်။

**ဦးခွန်လှဆန်း** ပင်လောင်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)။ လေးစားအပ်ပါသော လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးနှင့်တကွ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၊ လေ့လာသူဧည့်သည်တော်



များအားလုံး မင်္ဂလာအပေါင်းနဲ့ ပြည့်စုံကြပါစေလို့ ဦးစွာပထမ နှုတ်ခွန်းဆက်သဂါရဝပြု အပ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်ကတော့ ပအိုဝ်းကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ၊ ပင်လောင်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးခွန်လှဆန်းဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော့်အနေဖြင့် မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ပြည်နယ်လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် ဦးသန်းဝင်း တင်သွင်းသည့် “ဒုတိယအကြိမ်ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင် သည့် ဥပဒေမူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်စွာကြိုဆိုကြောင်း” အဆိုကို ဆွေးနွေးသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

လေးစားအပ်ပါသော လွှတ်တော် ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပုဒ်မ ၂၆၁ ပုဒ်မခွဲ (ခ)(ဂ)(ဃ)နှင့် (င)တို့ကို ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်မှာ လက်ခံဆွေးနွေးရမည့် လုပ်ငန်း စဉ်အပိုင်းသို့ ရောက်ရှိနေပြီ ဖြစ်ပါတယ်။ လုပ်ငန်းစဉ်အတိုင်း ဆောလျင်စွာ လက်ခံဆွေးနွေး မှသာ ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်တိုင်းဟာ ဆွေးနွေးဖို့ အခွင့်အရေးရရှိမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီစနစ် ပီပီပြင်ပြင်ဖြစ်လာဖို့ဆိုရင် ဗဟိုချုပ်ကိုင်မှုကို တတ်နိုင်သမျှလျော့ချပြီး တိုင်းဒေသကြီးနှင့် ပြည်နယ်အလိုက် လုပ်ပိုင်ခွင့်ကို ပိုမိုပြီးပေးနိုင်ဖို့ လိုအပ်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ယခုလို ပုဒ်မ ၂၆၁ ကို ပြင်ဆင်လိုက်မယ်ဆိုရင် တိုင်းရင်းသား အားလုံးရဲ့ အခွင့်အရေးနှင့် အကျိုးစီးပွားကို အရှိန်အဟုန်နှင့် ဖော်ဆောင်နိုင်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ ဥပဒေပုဒ်မ ၁၇(က)မှာ နိုင်ငံတော်အုပ်ချုပ်ရေးအာဏာကို ပြည်ထောင်စု တိုင်းဒေသကြီးနှင့် ပြည်နယ်များအား ခွဲဝေအပ်နှင်းသည်။ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရစီရင်စု များအား ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ရေးအာဏာကို ဤဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအရ သတ်မှတ်ပေးထား သည့်အတိုင်း ခွဲဝေအပ်နှင်းသည်ဟု ဖော်ပြထားပါတယ်။

ဒါပေမဲ့ ပုဒ်မ ၂၆၁ အရ နိုင်ငံတော်သမ္မတကသာ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်များအား ခန့်အပ်ပေးရမှာဖြစ်တာကြောင့် ဗဟိုချုပ်ကိုင်မှု များပြားနေပြီး အုပ်ချုပ်ရေးယန္တရားမှာ သက်ရောက်မှုကြီးမားနေတာကိုလည်း ခံစားတွေ့ရှိ ကြရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီအချက်တွေကို သေချာလေ့လာကြည့်မည်ဆိုရင် ပုဒ်မ၁၇(က)နှင့် ပုဒ်မ ၂၆၁ တို့ဟာ တစ်ခုနှင့်တစ်ခု ဆန့်ကျင်ကွဲလွဲနေသည်ကို တွေ့ရှိရမှာဖြစ်ပါတယ်။ ဒီအကျိုး ဆက်အနေဖြင့် တိုင်းဒေသကြီးသို့မဟုတ် ပြည်နယ်များသည် အုပ်ချုပ်မှုအာဏာကို ကျင့်သုံး ရတဲ့နေရာမှာပြည်ထောင်စု၏ စီမံခန့်ခွဲပိုင်ခွင့်နှင့် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရ

များ၏ စီမံခန့်ခွဲမှုတွေဟာ ရှုပ်ထွေးမှုများစွာ ပေါ်ပေါက်နေတာကိုလည်း တွေ့ရှိရမှာဖြစ်ပါတယ်။ ဒါကြောင့် ပုဒ်မ ၇(က)နှင့် ၂၆၁ တို့ဟာ ရှေ့နောက်ညီညွတ်မှုရှိစေရန်၊ ဆီလျော်မှုရှိစေဖို့ ဗဟိုချုပ်ကိုင်မှုလျော့ကျစေရေးအတွက် ယခုကဲ့သို့ ပြင်ဆင်ရန် တင်သွင်းသည့်အဆိုကို ကြိုဆိုကြရမှာပဲ ဖြစ်ပါတယ်။

လေးစားအပ်ပါသော လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၆၁ ကို ပြင်ဆင်လိုက်မယ်ဆိုရင်ဖြင့် ဖက်ဒရယ်စနစ်နှင့်အညီ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး၊ ပြည်နယ်လွှတ်တော်များကနေ ဝန်ကြီးချုပ်ကို ခန့်အပ်နိုင်မှာဖြစ်ပါတယ်။ ဒါဟာအုပ်ချုပ်ရေး အာဏာကို ကျယ်ပြန့်စွာခွဲဝေပေးအပ်ခြင်းဖြစ်လို့ ဖက်ဒရယ်စနစ်အတွက် အခြေခံကျတဲ့ လိုအပ်ချက်ကို ဖြည့်ဆည်းပေးလိုက်တာလို့လဲဆိုရမှာဖြစ်ပါတယ်။ ဒါကြောင့် ပြည်ထောင်စု ငြိမ်းချမ်းရေးညီလာခံမှာ တိုင်းရင်းသားတွေက ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ကို အခြေခံသော ဖက်ဒရယ်စနစ်ကို တည်ဆောက်လိုကြကြောင်းဆိုတဲ့ ဆွေးနွေးမှုကိုလည်း အမြန်ဆုံး ဖြည့်ဆည်းပေးရာရောက်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၆၁ ကို ဥပဒေနှင့် အညီ ပြင်ဆင်ပြီးပါက ဖက်ဒရယ်၏ အနှစ်သာရကိုလည်း ပိုမိုပေါ်လွင်စေမှာဖြစ်သည့်အတွက် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်များအနေဖြင့်လည်း ပြည်သူများမှ ရွေးချယ် တင်မြှောက်ထားသော ကိုယ်စားလှယ်များထဲမှ မိမိကြိုက်နှစ်သက်ရာ လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်ကို ဝန်ကြီးချုပ်အဖြစ် ရွေးချယ်ပေးနိုင်မည်ဖြစ်သဖြင့် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ရဲ့ အကျိုးစီးပွား၊ ခံစားခွင့်များကို စိတ်အားထက်သန်စွာ စောင့်ဆိုင်းနေကြသော တိုင်းရင်းသားတစ်ရပ်လုံးအတွက် ပွင့်လင်းမြင်သာစွာ ဆွေးနွေးပေါင်းစပ်ဆောင်ရွက်သွားနိုင် မှာဖြစ်တယ်ဆိုတဲ့အချက်ကို သတိချပ်ရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ခေတ်နှင့်အညီ ပြုပြင်သင့်တာတွေ ကို/ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်အညီ ပြုပြင်သွားမှသာ ဖက်ဒရယ်စနစ်ကို တည်ဆောက်နိုင်မှာ ဖြစ်ကြောင်း၊ မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးသန်းဝင်း တင်သွင်းသည့် “ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေ မူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်စွာကြိုဆိုကြောင်း”အဆိုကို ထောက်ခံဆွေးနွေးလိုက်ရပါ တယ်။ အားလုံးကို ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။

**ဥက္ကဋ္ဌ။** ဆက်လက်ပြီး မဘိမ်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒအမှတ်(၂)မှ ဦးမင်းမင်းသိန်းက အဆိုကို ဆွေးနွေးဖို့ဖြစ်ပါတယ်။

ဦးမင်းမင်းသိန်း မဘိမ်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)။ လေးစားရပါသော ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးနှင့်တကွ ရှမ်းပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်၊ အစိုးရအဖွဲ့ဝင်ဝန်ကြီး များ၊ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များနှင့် လေ့လာသူများအားလုံး မင်္ဂလာ အပေါင်းနဲ့ ပြည့်စုံကြပါစေ။ ကျွန်တော်ကတော့ ရှမ်းပြည်နယ်(မြောက်ပိုင်း) မဘိမ်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးမင်းမင်းသိန်း ဖြစ်ပါတယ်။ (၁၄)ကြိမ်မြောက် ပုံမှန်အစည်းအဝေး (တတိယနေ့)တွင် ဦးသန်းဝင်း၊ မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ တင်သွင်းသည့် “ဒုတိယအကြိမ်ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်စွာကြိုဆိုကြောင်း” အရေးတကြီး အဆိုအား အကြံပြု ဆွေးနွေးသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

လေးစားရသော လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးနှင့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ ခင်ဗျား။ အဆိုအား အကြံပြုဆွေးနွေးရလျှင်ဖြင့် ပုဒ်မ ၂၆၁ ကို ပြင်ဆင်ရေးဆိုတာထက် ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်ရေး ဥပဒေမူကြမ်းကို လက်ခံပါတယ်။ ဒါပေမဲ့လည်း ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေဟာ ပုဒ်မတစ်ခုနှင့်တစ်ခု ဆက်စပ်နေတာကို လေ့လာတွေ့ရှိရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ပြင်ဆင်မယ်ဆိုရင် အခန်း(၁)ကနေ စပြီး အခန်းတိုင်းအခန်းတိုင်းပုဒ်မများတိုင်း အလိုက်ကို သေချာရွေးချယ် စိစစ်ပြီးတော့မှ ပြင်ဆင်ရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဘယ်အပိုင်းကတော့ လက်ရှိအခြေအနေနှင့် အကိုက်ညီဆုံးလဲ၊ ဘယ်အပိုင်းကတော့ ဘယ်ပုဒ်မဟာဆိုရင် တိုင်းရင်းသားအားလုံးအတွက် အမှန်တကယ် အကျိုးရှိမယ့် ပုဒ်မဖြစ်သလဲ၊ ဒါတွေကိုလည်း သေသေချာချာ လေ့လာသုံးသပ်ဆန်းစစ်ပြီးတော့မှ ပြင်ဆင်ရမှာဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ နိုင်ငံရဲ့ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေရဲ့ အားနည်းချက်၊ အားသာချက်များကြောင့် တိုင်းပြည်မှာ ကမ္ဘာ့အလယ်မှာ ယနေ့အချိန်ထိ မျက်နှာငယ်စွာ ရပ်တည်နေရတာကိုလည်း လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်များအားလုံး သိရှိပြီးဖြစ်ပါလိမ့်မယ်။ အဲ့ဒီလိုဆောင်ရွက်ရမယ့် အခြေအနေ မျိုးတွေကို အဓိကဆောင်ရွက်ရမှာကတော့ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်ရေးအခန်း (၁၂)မှာ ပုဒ်မများနှင့်အညီ ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်တွေဟာ စီမံဆောင်ရွက်ရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ အဲ့ဒီလိုစီမံဆောင်ရွက်ရမှာ ဖြစ်တဲ့အတွက်ကြောင့်မို့လို့ ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်တွင် ဥပဒေ ပြင်ဆင်ရေး ပူးပေါင်းကော်မတီကို ဥပဒေနှင့်အညီ(၄၅)ဦး ကော်မတီကို ဖွဲ့စည်းထားပြီး လုပ်ဆောင်နေတာကိုလည်း အားလုံးသိရှိပြီး ဖြစ်ပါတယ်။ ကော်မတီ၏ လုပ်ငန်းစဉ်များထဲမှာ

တစ်ပါတည်း ပုဒ်မ ၂၆၁ကို ထည့်သွင်းသင့်ပါကြောင်းလည်း အကြံပြု ဆွေးနွေးအပ်ပါတယ်။ ပုဒ်မ ၂၆၁ သည် ဆက်စပ်နေသောပုဒ်မများကို ပြင်ဆင်ရန် လိုအပ်နေကြောင်း၊ ပုဒ်မ ၂၆၁ ပြင်ဆင်ရန်အတွက် သီးခြားအဖွဲ့ အခြားပုဒ်မတွေကို ပြင်ဆင်ဖို့ကော်မတီတွေ ထပ်မံဖွဲ့ရလိမ့် မည်ဆိုလျှင် တန်ဖိုးရှိသည့် ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်ရဲ့ အချိန် တွေ၊ ငွေတွေဖြုန်းတီးရာ ရောက်မှာကိုလည်း စိုးရိမ်မိပါတယ်။ အခြေခံဥပဒေ ပုဒ်မ ၁ ကနေ ၄၅၇ အထိ ဇယား(၁) ကနေ(၅)အထိ ပြင်ဆင်ဆောင်ရွက်နေတဲ့ ပါတီပေါင်းစုံ ကိုယ်စားလှယ် များ၊ တပ်မတော်သား ကိုယ်စားလှယ်များပါဝင်သည့်(၄၅)ဦးကော်မတီ၏လုပ်ငန်းစဉ်များမှာ တစ်ပါတည်းထည့်သွင်း ပြင်ဆင်ခြင်းကလည်း သင့်လျော်ကြောင်းဖြင့် အကြံပြုဆွေးနွေးလိုပါတယ်။ ဥပဒေတစ်ခုနှင့် တစ်ခုဟာ ချိတ်နေတာကို အနည်းငယ်တင်ပြပါရစေ။ အရှေ့မှာ ကျွန်တော့်ထက်အရင် ဆွေးနွေးသွားတဲ့ ကိုယ်စားလှယ်ကြီးများလည်း ထောက်ပြသွားပါ တယ်။ ပုဒ်မ ၂၆၁ တစ်ခု ထဲကို ပြင်ဆင်တာ မဟုတ်ဘဲ ၎င်းနဲ့ဆက်စပ်နေတဲ့ ပုဒ်မ ၂၆၄(ခ) အခန်းတွင် တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်များကို ပုဒ်မ ၂၆၁ ကို ပြင်လိုက်မယ်ဆိုရင် အလွယ်ပြောရရင် ပြည်နယ်/ တိုင်းဒေသကြီးတွေကနေ ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်ကို ခန့်အပ်ရမှာ ဖြစ်ပြီး၊ ဒါပေမဲ့ ပုဒ်မ ၂၆၄ အရဆိုရင် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်တွေရဲ့ တာဝန်တွေကို ရပ်စဲဖို့က သမ္မတရဲ့ တာဝန်တွေဖြစ်နေ တဲ့အတွက် အဲ့ဒီပုဒ်မတွေဟာ တစ်ဆက်တစ်စပ်တည်း ပြင်နိုင်မှသာလျှင် အားလုံးမျှော်လင့် နေတဲ့ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီစနစ် ဖက်ဒရယ်တိုင်းပြည်ကို လျှောက်လှမ်းမယ့် လမ်းကြောင်း များပွင့်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။

နိဂုံးချုပ်အနေဖြင့် ဆွေးနွေးလိုတာကတော့ အဆိုရှင် တင်သွင်းသော “ဥပဒေနှင့်အညီ တင်သွင်းသော ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်ကြိုဆိုကြောင်း”ဆိုတဲ့ စကားရပ်ကပဲ ၂၀၁၃ ခု၊ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် ဆိုင်ရာနည်းဥပဒေပုဒ်မ (၁၂၁) အရ ဝမ်းသာကြောင်း၊ ဝမ်းနည်းကြောင်းအဆိုတင်နိုင်သလို ၎င်းအဆိုတွင်ပါဝင်သော ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်ကြောင်း စကားရပ်သည် ဝမ်းသာကြောင်း စကားရပ်နှင့် အဓိပ္ပာယ်ထပ်တူရှိနေသည့်အတွက် ဝမ်းနည်းကြောင်း၊ ဝမ်းသာကြောင်း အဆိုများကို မှတ်တမ်းအဖြစ်သာ ထားရှိခဲ့တာတွေကိုလည်း တွေ့ရှိခဲ့ရပါတယ်။ သို့ပါသော ကြောင့် ဦးသန်းဝင်း၊ မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)၏ “ဥပဒေနှင့်အညီ တင်သွင်း သော ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်း

မြောက်ကြိုဆိုကြောင်း” အရေးတကြီးအဆိုအား မှတ်တမ်းအဖြစ်ထားရှိပေးနိုင်ပါရန် တင်ပြ ဆွေးနွေးရင်း နိဂုံးချုပ်အပ်ပါတယ်ခင်ဗျား။ အားလုံးကို ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။

**ဥက္ကဋ္ဌ။** ဆက်လက်ပြီး တပ်မတော်သား ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်မှ ဗိုလ်မှူးကျော်ကျော်နိုင်က အဆိုကို ဆွေးနွေးဖို့ဖြစ်ပါတယ်။

ဗိုလ်မှူးကျော်ကျော်နိုင်၊ တပ်မတော်သားပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်။ ယနေ့ ကျင်းပပြုလုပ်သော ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် (၁၄)ကြိမ်မြောက်ပုံမှန် အစည်းအဝေးသို့ တက်ရောက်လာကြသော ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌ၊ ရှမ်းပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့ ဝန်ကြီးချုပ်နှင့် ဝန်ကြီးများ၊ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၊ တပ်မတော် သားပြည် နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များနှင့် တက်ရောက်လေ့လာသူများအားလုံးကို မင်္ဂလာပါလို့ ဦးစွာနှုတ်ခွန်းဆက်သဂါရဝပြုအပ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်ကတော့ တပ်မတော်သား ပြည်နယ် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဗိုလ်မှူးကျော်ကျော်နိုင် ဖြစ်ပါတယ်။ မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ် (၁)မှ ဦးသန်းဝင်း၏ “ဥပဒေနှင့်အညီတင်သွင်းသော ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက် ကြိုဆိုကြောင်း” အရေး တကြီးအဆိုကို ထောက်ခံဆွေးနွေးသွားမှာဖြစ်ပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်တွင် ဦးသိန်းထွန်း အပါအဝင် ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် (၁၄၃)ဦးက ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်သို့ တင်သွင်းခဲ့ သည့် ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းသည် အခန်း(၁၂)၊ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ခြင်း ခေါင်းစဉ်အောက်ရှိပုဒ်မ ၄၃၃၊ ပုဒ်မ ၄၃၄၊ ပုဒ်မ ၄၃၅နှင့် ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်ဆိုင်ရာ နည်းဥပဒေ ၁၃၃ တို့အရ လက်မှတ်ရေးထိုး တင်ပြခဲ့ကြောင်း ကို ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်ကြီးများအားလုံး သိရှိကြပြီးဖြစ်ပါတယ်။ ဥပဒေနှင့် အညီ လက်မှတ်ရေးထိုးတင်သွင်းခဲ့သည့် ဥပဒေမူကြမ်းကို လေ့လာကြည့်လျှင် ရည်ရွယ်ချက်၊ အကျိုးအကြောင်းဖော်ပြချက်နှင့် အစားထိုးပြင်ဆင်လိုသည့် ပုဒ်မပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များသည် လက်ရှိအခြေအနေနှင့် ကိုက်ညီမှုရှိကြောင်း လေ့လာတွေ့ရှိရပါတယ်။ ဥပဒေမူကြမ်းပါ အစားထိုးပြင်ဆင်လိုသည့် ဥပဒေပုဒ်မသည် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ အခန်း(၅)အုပ်ချုပ်ရေး ခေါင်းစဉ်အောက်ရှိ တိုင်းဒေသကြီး (သို့မဟုတ်) ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ် ခန့်အပ်တာဝန်ပေး

အပ်ခြင်း ပုဒ်မ ၂၆၁၊ ပုဒ်မခွဲ(ခ)၊(ဂ)၊ (ဃ)၊ (င)တို့ကို အစားထိုးပြင်ဆင်ရန် ဖြစ်ကြောင်းတွေ့ရှိရမှာပဲဖြစ်ပါတယ်။ ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ Power Point အသုံးပြုခွင့်ပေးပါရန် တင်ပြအပ်ပါတယ်။

တင်ပြပါ ပုဒ်မခွဲများကို ပြင်ဆင်ခြင်းသည် အခြေခံဥပဒေပုဒ်မ ၁၁ ပုဒ်မခွဲ(ခ)တွင် ဖော်ပြထားသည့် နိုင်ငံတော်အာဏာ(၃)ရပ်ကို ပြည်ထောင်စု၊ တိုင်းဒေသကြီးများ၊ ပြည်နယ်များနှင့် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ စီရင်စုများအား ခွဲဝေအပ်နှင်းသည်ဆိုသည့် Power Sharing ကို တိုင်းဒေသကြီးနှင့် ပြည်နယ်များသို့ ပိုမိုခွဲဝေပေးရာရောက်မှာပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်ကြီးများ အများစုက မျှော်လင့်တောင့်တနေသော မိမိပြည်နယ် ဝန်ကြီးချုပ်ကို မိမိတို့ဆန္ဒမဲဖြင့် ရွေးချယ်တင်မြောက် တာဝန်ပေးအပ်နိုင်ခွင့်ကိုလည်း ရရှိနိုင်မှာဖြစ်လို့ ဝမ်းမြောက်ဝမ်းသာ ကြိုဆိုထောက်ခံကြလိမ့်မယ်လို့လည်း ယုံကြည်မိပါတယ်။ ပုဒ်မခွဲ(ဂ)ကို ပြင်ဆင်ခြင်းဖြင့် သက်ဆိုင်ရာတိုင်းဒေသကြီး၊ ပြည်နယ်လွှတ်တော်က ရွေးချယ်သည့်ကိုယ်စားလှယ်ကို နိုင်ငံတော်၏ အုပ်ချုပ်ရေးအကြီးအကဲဖြစ်သည့် နိုင်ငံတော်သမ္မတက အတည်ပြုခန့်အပ်ရမည်ဖြစ်၍ အပြန်အလှန်ထိန်းညှိသည့် သဘော၊ တာဝန်ယူမှု၊ တာဝန်ခံမှုပြုသည့်သဘောလည်း ဖြစ်ပါတယ်။ ပုဒ်မခွဲ(ဃ)ကို ပြင်ဆင်ခြင်းသည် ပြည်ထောင်စုအစိုးရနှင့်သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး(သို့မဟုတ်)ပြည်နယ်လွှတ်တော်တို့ အပြန်အလှန်ထိန်းကျောင်းသည့် Check and Balance အား ပိုမိုပြင်စွာ ဆောင်ရွက်သွားနိုင်မှာပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ တင်ပြပါ ပြင်ဆင်ခြင်းမှာ ပိုမိုသင့်လျော်ပြီးတော့ ပုဒ်မခွဲ(ဃ)၏ ပြင်ဆင်ချက်နှင့်လည်း ချိတ်ဆက်လိုက်ဖက်နေတာကို တွေ့ရမှာဖြစ်ပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ပြည်သူ့လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးသိန်းထွန်း တင်သွင်းထားသောပုဒ်မ ၂၆၁ နှင့် ပုဒ်မခွဲများအား တင်ပြထားသည့် ပြင်ဆင်ချက်များပါအတိုင်း ပြင်ဆင်နိုင်မည်ဆိုပါက ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပုဒ်မ ၁၁ ပုဒ်မခွဲ(က)တွင်ပါရှိသော နိုင်ငံတော် အချုပ်အခြာအာဏာ၏ ခက်မသုံးဖြာဖြစ်သည့် ဥပဒေပြုရေးအာဏာ၊ အုပ်ချုပ်ရေးအာဏာနှင့် တရားစီရင်ရေးအာဏာတို့ကို တတ်နိုင်သမျှ ပိုင်းခြားသုံးစွဲခြင်းနှင့် အချင်းချင်းအပြန်အလှန် ထိန်းကျောင်းခြင်းတို့ကို ပြုသည်ဆိုသည့်အချက်ကို ပိုမိုကျင့်သုံးနိုင်မှာ ဖြစ်တယ်လို့ ယုံကြည်မိပါတယ်။

နိဂုံးချုပ်အနေဖြင့် တင်ပြလိုတာကတော့ ဒုတိယအကြိမ် ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းသည် တိုင်းရင်းသားအများစု လိုလားတောင့်တနေသော ကိုယ့်ဒေသ၊ ကိုယ့်တိုင်း/ ကိုယ့်ပြည်နယ်တိုးတက်ရေးကို ကိုယ်တိုင်ဖန်တီးခွင့်နှင့် ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီစနစ်ကို ကျင့်သုံးခွင့် ရရှိရန်တို့အတွက် ပထမခြေလှမ်းအဖြစ်စတင်ခြင်းဖြစ်သလို ငြိမ်းချမ်းရေးလမ်းစဉ်တွင် လည်း အထောက်အကူဖြစ်မည်ဟု များစွာယုံကြည်မိပါသောကြောင့် ပြည်နယ်လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် ဦးသန်းဝင်း၏ “ဥပဒေနှင့်အညီတင်သွင်းသော ဒုတိယအကြိမ်ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ ဥပဒေ ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်ကြိုဆိုကြောင်း” အဆိုကို လေးလေးနက်နက် ထောက်ခံဆွေးနွေး တင်ပြအပ်ပါတယ်။ အားလုံးကို ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။

**ဥက္ကဋ္ဌ။** ဆက်လက်ပြီး လွိုင်လင်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ဦးခွန်ဒီဂေါလ်က အဆိုကို ဆွေးနွေးဖို့ဖြစ်ပါတယ်။

**ဦးခွန်ဒီဂေါလ်၊ လွိုင်လင်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)။** လေးစားအပ်ပါသော ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးနှင့်တကွ ကိုယ်စားလှယ်ကြီးများအားလုံးနှင့် လေ့လာ ရောက်ရှိလာကြသော တိုင်းရင်းသား ညီအစ်ကိုမောင်နှမများအားလုံး မင်္ဂလာပါ နေ့လယ်ခင်း ပါလို့ လေးစားစွာ နှုတ်ခွန်းဆက်သဂါရဝပြုအပ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်ကတော့ ရှမ်းပြည်နယ် (တောင်ပိုင်း)၊ လွိုင်လင်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးခွန်ဒီဂေါလ် ဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော့်အနေဖြင့် မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁) ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးသန်းဝင်း တင်သွင်းသော “ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံ ဥပဒေပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက် ကြိုဆိုကြောင်း”အဆိုကို ထောက်ခံဆွေးနွေးသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ လေးစားရပါသော ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ပြည်ထောင်စု ကြံ့ခိုင်ရေးနှင့် ဖွံ့ဖြိုးရေးပါတီအနေဖြင့် တိုင်းရင်းသားပြည်သူတစ်ရပ်လုံး၏ ရေရှည်အကျိုး စီးပွားအတွက် ပြဋ္ဌာန်းချက်များအတိုင်း ဥပဒေနှင့်အညီ အခြေခံဥပဒေကို ပြင်ဆင်လိုတဲ့စိတ် ဆန္ဒရှိတယ်ဆိုတာ အားလုံးအသိပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေကို ပြင်ဆင်ကြ မယ်ဆိုရင် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ အခန်း(၁၂)၊ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်ခြင်း ပုဒ်မ ၄၃၃၊ ၄၃၄၊ ၄၃၅၊ ၄၃၆ တို့နှင့်အညီ ပြင်ဆင်ဆောင်ရွက်ဖို့ သတ်မှတ်ပြဋ္ဌာန်းထားပြီးဖြစ် ပါတယ်။ သတ်မှတ်ပြဋ္ဌာန်းထားသည့် ဥပဒေကို ကျော်လွန်ဆောင်ရွက်ပါက အချိန်ကုန် လူပန်းဖြစ်ခြင်း၊ မလိုလားအပ်သောကိစ္စရပ်များ ဖြစ်ပေါ် နိုင်ခြင်းတို့ကြောင့် အခြေခံဥပဒေကို

ပြင်ဆင်မည်ဆိုပါက တည်ဆဲဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေနှင့်အညီသာ ဆောင်ရွက်သင့်ကြောင်း တင်ပြလိုပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးဆိုတာ တည်ဆဲဥပဒေများနှင့်အညီ ကျရာ အခန်းကဏ္ဍက ပုဂ္ဂိုလ်တိုင်းလေးစားလိုက်နာမှသာ တရားဥပဒေစိုးမိုးမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ အဆိုရှင် တင်သွင်းသော အချက်များပါဝင်သည့် ကျောင်းကုန်းမဲဆန္ဒနယ် ပြည်သူ့လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် ဦးသိန်းထွန်းက ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၆၁ကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေ မူကြမ်းအား တည်ဆဲဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပါ သတ်မှတ်ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်အညီ တင်သွင်း ထားကြောင်းသိရှိရသည့်အတွက် ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက်စွာ ကြိုဆိုရမှာဖြစ်ပါတယ်။ ဥပဒေ နှင့်အညီ တင်သွင်းသည့် ပြင်ဆင်ချက်မူကြမ်းများကိုလည်း တည်ဆဲဥပဒေများနှင့်အညီ အမြန်ဆုံးအတည်ပြု ဆောင်ရွက်နိုင်ရေးကိုလည်း ကျွန်တော်တို့များစွာ မျှော်လင့်မိပါကြောင်း တင်ပြအပ်ပါတယ်။ ဒါကလည်း လက်ရှိရှမ်းပြည်နယ်မှာ ကြည့်မယ်ဆိုလို့ရှိရင် ပြီးခဲ့တဲ့ ရွေးကောက်ပွဲမှာ ပြည်ထောင်စုကြံ့ခိုင်ရေးနှင့် ဖွံ့ဖြိုးရေးပါတီက အများစု အနိုင်ရရှိပြီး ဒုတိယ အများဆုံးက ရှမ်းအမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်ပါတီနှင့် တတိယအမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ ချုပ်ပါတီဖြစ်ပြီး ဝန်ကြီးချုပ်ကတော့ အမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်က ရရှိတာဖြစ်ပါတယ်။ ယခုအဆိုရှင်တင်ပြတဲ့ ပုဒ်မ ၂၆၁ ကို ပြင်ဆင်ခဲ့မယ်ဆိုရင် ပြည်နယ်နှင့် တိုင်းဒေသကြီး တွေမှာ သက်ဆိုင်ရာ ပြည်နယ်နှင့် တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်က မဲဆန္ဒနဲ့ ရွေးချယ်လိုက်တဲ့ လူပုဂ္ဂိုလ်ကပဲ ဝန်ကြီးချုပ်အဖြစ်ရွေးချယ်ခံရမှာဖြစ်တဲ့အတွက် စစ်မှန်တဲ့ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီ စနစ်ကို ဖော်ဆောင်နိုင်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ဒါကြောင့် တည်ဆဲအခြေခံဥပဒေကို အကြောင်းကြောင်းကြောင့် ပြင်ဆင်မယ်ဆိုရင် ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်အညီသာ ပြင်ဆင်ရမှာဖြစ်ပါတယ်။ တည်ဆဲဥပဒေကို လိုက်နာခြင်းဟာ ဒီမိုကရေစီရဲ့ အနှစ်အရသာဖြစ်ပါတယ်။ ဒါကြောင့် တိုင်းရင်းသားညီအကိုမောင်နှမများ လက်ငင်းအကျိုးရှိစေရုံသာမက ဒီမိုကရေစီကို ခိုင်ခိုင်မာမာကျင့်သုံးနိုင်ဖို့၊ နိုင်ငံတော်ကြီး တည်ငြိမ်စွာ ဖွံ့ဖြိုးနိုင်ဖို့အတွက် ကျွန်တော့်အနေဖြင့် မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁) ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးသန်းဝင်းတင်သွင်းသော “ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေ မူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက် ကြိုဆိုကြောင်း”အဆိုကို အလေးအနက် ထောက်ခံဆွေးနွေးအပ်ပါတယ်။ အထူးကျေးဇူးတင်ရှိပါတယ်။



**ဥက္ကဋ္ဌ။** ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ ခင်ဗျား။ အရေးတကြီးအဆိုဆိုသည်မှာ ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ ဒါမှမဟုတ် အဖွဲ့အစည်းတစ်ခုခုမှ တိုက်တွန်းသည့် အဆိုမဟုတ်သည့်အတွက် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ဆိုင်ရာ နည်းဥပဒေ ၁၂၅(က) အရ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များက ဆွေးနွေးပြီးနောက် ရှမ်းပြည်နယ်အဆင့်အဖွဲ့အစည်းဝင်များက ပြန်လည်ဆွေးနွေးနိုင်သည်ဆိုသည့် ပြဋ္ဌာန်းချက်နှင့် နည်းဥပဒေ ၁၂၅(ဆ)ပါ အဆိုတင်သွင်းသော ကိုယ်စားလှယ်ကလည်း ဖြေရှင်းသည့်သဘောဖြင့် နောက်တစ်ကြိမ် ဆွေးနွေးခွင့်ရှိသည့်ဆိုတဲ့ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို မဆောင်ရွက်တော့ဘဲ လွှတ်တော်၏ အဆုံးအဖြတ်ကိုရယူမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါကြောင့် ၂၀၁၃ခုနှစ်၊ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ဆိုင်ရာ နည်းဥပဒေ ၃၇(က) အရ အစည်းအဝေးသို့ တက်ရောက်၍ ဆန္ဒမဲပေးသည့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၏ များရာ ဆန္ဒမဲဖြင့် ဆုံးဖြတ်ရမှာဖြစ်ပြီး ဆန္ဒမဲပေးရန်အတွက် စက်ခလုတ်ကို လျှို့ဝှက်မဲပေးစနစ်ဖြင့် ကျင့်သုံးသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ဦးသန်းဝင်း တင်သွင်းသည့်အဆိုကို အတည်ပြုရန် သဘောတူပါက ထောက်ခံဆန္ဒမဲပေး၍ အဆိုကို အတည်ပြုရန် သဘောမတူပါက ကန့်ကွက်ဆန္ဒမဲပေးရန် ဖြစ်ပါသည်။ ထောက်ခံဆန္ဒမဲများပါက အဆိုသည် အတည်ဖြစ်ပြီး ကန့်ကွက်ဆန္ဒမဲများပါက အဆိုကို မှတ်တမ်းတင်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ယခု ဆန္ဒမဲပေးနိုင်ကြပါပြီ။ ထောက်ခံမဲ (၇၆)မဲ၊ ကြားနေ (၂၈)မဲ၊ ကန့်ကွက်မဲ (၂၆)၊ မဲမပေးသူမရှိပါ။ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ ခင်ဗျား။ ထောက်ခံဆန္ဒမဲများသည့်အတွက် မိုင်းဆတ်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ဦးသန်းဝင်း တင်သွင်းသည့် “ဥပဒေနှင့်အညီ တင်သွင်းသော ဒုတိယအကြိမ် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေမူကြမ်းအား ဂုဏ်ယူဝမ်းမြောက် ကြိုဆိုကြောင်း” အဆိုကို လွှတ်တော်က အတည်ပြုကြောင်း ကြေညာပါတယ်။